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SØNDERJYSK BIOGAS A.M.B.A. 
 

Først vil jeg gerne takke for det store fremmøde til vores generalforsamling. Trods et fantastisk 

forårsvejr, hvor alle er travlt beskæftiget med forårsarbejdet, var der alligevel ca. 50 medlemmer, der 

mødte frem. 

Vi er nu så langt i processen, at de afgørende beslutninger skal træffes. Skal Sønderjysk Biogas blive en 

realitet, efter 5 års hårdt arbejde, så skal der penge på bordet. 

Vi har brugt 5 år til at undersøge mulighederne for at tjene på energiproduktion ved at afgasse 

husdyrgødning. Vi har analyseret og gennemarbejdet en stor mængde materiale, vi har rådført os med 

specialister på området og vi har indhentet erfaringer fra andre anlæg. Det er svært at finde 

argumentation for ikke at gå videre med vores fælles projekt. 

Vi har alle på nuværende tidspunkt investeret mange penge i forarbejdet, uden afkast. Nu skal vi 

investere de sidste penge, så vi kan få realiseret anlægget, og så vi kan sikre os et udbytte af den 

samlede investering. Vi opererer med et forventeligt udbytte - på sigt - på ca. 10 %. Hvilket er et afkast, 

der er svært at opnå andre steder i markedet. Samtidig får vi indflydelse på drift og indtjening.  

Vi har i dag en af Danmarks stærkeste leverandørforeninger. Det er vi stolte af. Vi har opnået et stærkt 

fællesskab og har formået at gøre vores indflydelse gældende. Jeg mener, det er utrolig vigtigt, at vi 

servicerer og fastholder vores position. Denne styrke, vi har opnået, skal sikre os, at vi fremadrettet 

sikrer vore investeringer.  

Skrækscenariet er, at vi ikke formår at løfte vores andel af finasieringen. Det vil, som situationen er nu, 

betyde, at hele projektet falder til jorden. Alt arbejde og investeringer, vi har foretaget indtil nu, vil være 

spildt. Det bliver rigtig svært i fremtiden at finde en samarbejdspartner, der skal have tillid til os. 

Hvis der kommer et anlæg op at stå, uden landmændene som medinvestorer, bliver vi underlagt 

kapitalstærke investorers krav til afkast. Når vi først har underskrevet kontrakter med et sådant anlæg, 

bliver vi regulatorerne i et eventuelt manglende afkast, uden mulighed for at træde ud, eller på anden 

måde varetage vore interesser. 

Fremtiden er biogas. Politikerne vil biogas. Transportsektoren vil køre på biogas. Byerne vil opvarmes af 

biogas. Miljøet vil biogas. Samfundet vil ren energi, alle ønsker en fremtid uden fossile brændstoffer. 

Vi kan levere biogas og ren energi. 

Udviklingen indenfor biogas kører med fuld fart derudaf. Hver dag kan man læse om nye teknologier, 

der er under udvikling til at øge produktionen. Hver dag kommer der forslag til nye råvarer, der kan 

bruges i produktionen. Vi er kun lige begyndt på en lang og spændende rejse. Vi er med på vognen og er 

en aktiv del af den udvikling.  

Som medejere får vi returgylle, der har en høj gødningsværdi. Vi får muligheden for at afsætte 

dyreenheder, så vi kan udvikle vore bedrifter, uden at være afhængige af gylleaftaler og naboers vilje til 

at aftage husdyrgødning. Vi får et næsten lugtfrit produkt retur, hvilket har en samfundsmæssig værdi. 

Vi får indflydelse på driften og fordeling af overskud. Vi er med til at fastsætte rammerne og bonus og 

strafsystemet. Vi får det fulde ansvar for formidling af husdyrgødning og dyreenheder.  

Derfor er det bestyrelsens klare overbevisning, at nu skal vi videre med processen.  



 
 
 

Side 2 af 2 

Vi vil gerne opfodre alle medlemmer til hurtigst muligt at tilkendegive, om man kan og vil finansiere 

restbeløbet indenfor en kort tid. Enten ved en bankgaranti eller ved at indsætte pengene på en lukket 

konto, som først bliver aktiveret, når den samlede finansiering er på plads.  

Om en bankgaranti er nok, eller at pengene ønskes indsat på en spærret konto, er ikke helt afklaret i 

bestyrelsen endnu. Det er på dagsordenen på næste bestyrelsesmøde.  

Jeg vil som formand gerne opfodre alle til at tage stilling nu. Det er vigtigt, at vi ved i bestyrelsen, om vi 

skal forsætte arbejdet. 

Når vi har opnået tilsagn fra alle medlemmer, vil vi begynde arbejdet med at tage kontakt til de enkelte 

medlemmmer for at se, hvilke reguleringer, de ønsker, der skal ske i forhold til tilmeldte dyreenheder. 

Efterfølgende vil vi så vidt muligt forsøge at tilgodese alles ønsker. 

Marina har udsendt en mail, hvor man kan tilkendegive sin mulighed for finansiering og sende den retur.   

Indtil videre har der været fuld opbakning til arbejdet i bestyrelsen. Jeg håber meget, at det fortsætter i 

denne beslutnings fase. 

 

 

 

 

 

Med venlig hilsen  

 

formand for Sønderjysk Biogas Amba.  

Erling A. Christensen  
  

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 


